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گـــزارش

نگــــره
تشکیل وزارت بازرگانی؛ ممنوع برای 

روحانی، ضروری برای رئیسی
یک بام و دو هوای سیاسی 

مجلس یازدهم
آرمان ملی: بعد از آنکه فروردین ماه 
امسال، نمایندگان مجلس در جلسه مشترک 
مجلس و دولت، تشکیل وزارت بازرگانی را از 
ابراهیم رئیسی مطالبه کردند، ولی اسماعیلی، 
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اسلامی در مصاحبه ای خبر داد که در نامه ای به 
رئیسی نظر مثبت مجلس برای تشکیل وزارت 
بازرگانی را اعلام و درخواست شده تا دولت با 
مجلس برای تفکیک بازرگانی از وزارت صمت، 
همراهی کند. وزارتخانه های بازرگانی، صنایع 
و معادن از جمله وزارتخانه هایی هستند که 
از قبل انقلاب، سابقه ادغام یا تفکیک دارند. 
هر دولت به فراخور اهداف و سیاست های 
راهبردی خود در صدد ادغام یا تفکیک آنها 
برآمده است. در زمان دولت احمدی نژاد به 
دلیل افزایش درآمدهای نفتی و ضرورت 
اصلاح ساختارهای اقتصادی با تاکید بر چابک 
سازی ساختاری و اجرایی کردن اصل ۴۴ 
قانونی اساسی که یکی از محورهای اصلی آن، 
برون سپاری وظایف دولت به بخش خصوصی 
بود، این ایده از سوی دولت نهم دنبال شد که 
وزارت بازرگانی را در وزارت صنایع و معادن 
ادغام نماید. بعد از ادغام وزارتخانه های سه گانه 
و تشکیل وزارت صمت، ساختارهای این سه 
وزارتخانه تغییر چندانی نکرد و صرفا یکی از 
وزرای هیات دولت، حذف و مدیریت واحدی 
بر ارکان سه وزارتخانه حاکم شد. ادغام این دو 
وزارتخانه در سال ۱۳۹۰مشکلات پیش بینی 
نشده ای به خصوص مقابل تجار قرار داد 
و آنها را برای رجوع به یک واحد مشخص، 
بیش از پیش دچار مشکل کرد. از سوی دیگر 
به ادعای برخی مخالفان این کار که با هدف 
کوچک سازی دولت انجام شده بود، در عمل 
نتوانست به هدف خود نزدیک شود. این چنین 
شد که دولت یازدهم در سال ۱۳۹۴برای 
نخستین بار تصمیم به تفکیک مجدد این 
وزارتخانه گرفت تا سر و سامانی به بخش 

تجارت کشور بدهد. 
 از مخالفت با درخواست روحانی تا 

پیگیری جواب مثبت از رئیسی
حسن روحانی از سال ۱۳۹۴، به دنبال 
تفکیک وزارت بازرگانی از وزارت صمت بود. 
تفکیک بازرگانی از صنایع و معادن، آن هم 
در میانه مبارزه دولت با تحریم های ترامپ 
می توانست به توسعه بازرگانی در دوره تحریم 
کمک کند. این همان نقطه کانونی انتقادات 
منتقدان روحانی به عدم فعالیت بازرگانان 
بود.  خارجی  سفارتخانه های  در  به ویژه 
موضوعی که در یک فرآیند طولانی به نتیجه 
نرسید و حالا مشخص شده که انگیزه مجلس 
شورای اسلامی از مخالفت با روحانی، قرار دادن 
برگ برنده وزارت بازرگانی در اختیار دولت 
بعدی بوده است. دولت سیزدهم، که حالا 
نمایندگان مجلس، درخواست تفکیک وزارت 
بازرگانی را از آن درخواست نموده اند. روحانی 
در سال ۱۳۹۹، آخرین تلاش ها برای تشکیل 
وزارت بازرگانی را انجام داد. برکناری وزیر 
صمت و معرفی سرپرست برای وزارت صمت، 
اهمیت تشکیل این وزارتخانه را برای دولت 
دوازدهم در مواجه با تحریم ها نشان می داد. 
موضوعی که با واکنش تند مجلس همراه 
شد. سیزدهم مرداد همان سال، ۴۵ نفر از 
نمایندگان مجلس درخواست مسکوت ماندن 
طرح تشکیل وزارت بازرگانی به مدت یک 
سال را با استناد به ماده ۱۹۳ قانون آیین نامه 
داخلی مجلس ارائه کردند. ولی اسماعیلی که 
حالا شخصا، تشکیل وزارت بازرگانی در دولت 
رئیسی را دنبال می کند در مصاحبه ای گفته 
»طرح تشکیل وزارت بازرگانی در مجلس 
قبلی رأی آورد، کمیسیون مصوب کرده به 
صحن فرستاد در صحن هم رأی آورد و با ایراد 
شورای نگهبان به مجلس بازگشت. دولت قبل 
درخواست داشت که ما این را ادامه بدهیم اما 
همزمان شد با اواخر دولت، یعنی زمانی که ما 
می خواستیم این را شروع کنیم نزدیک ۹ یا 
۱۰ ماه تا پایان دولت زمان باقی مانده بود که 
ما دیدیم که تا این بحث ها جمع بندی شود و 
کار انجام شود، ۳ - ۴ ماه باقی می ماند که عملا 
نتیجه ای که دنبال آن بودیم، اتخاد نمی شد.«او 
تلاش های نمایندگان مجلس برای همراهی 
با دولت سیزدهم را اینگونه توصیف می کند 
»یک نامه با نگاه مثبت کمیسیون اجتماعی 
نوشتیم، در جلسه مشترک دولت و مجلس 
هم این مساله را مطرح کردم که تا این لحظه 
دولت به ما نظر مثبت با منفی دولت نداده 
است، اگر ان شاءا... نظر دولت مثبت باشد ما 
آمادگی داریم که ایرادات را رفع کرده و به 

صحن ببریم.«
 آسیب ادغام وزارتخانه ها

در این مــــیان، بعضا تصمیمـــــات 
غیرکارشناسی، ادغام وزارتخانه ها را ناکارآمد 
کرد. به گفته کارشناسان اقتصادی، تصویب 
قانون ارتقای بهره وری بخش کشاورزی 
عملا به ادغام ضربه زد. یکی از اهداف ادغام، 
یکپارچگی سیاست های بازرگانی و صنعتی 
بود، اما با این قانون بخشی از سیاست های 
بازرگانی باید جدا می شد و در ساختاری دیگر 
قرار می گرفت. اگر چه قانون ارتقای بهره وری 
بخش کشاورزی لازم بود، اما این قانون، 
بهره وری بخش کشاورزی را به جای این که در 
کاشت، داشت و برداشت توسعه دهد، در آخر 

زنجیره یعنی بازرگانی صورتبندی می کرد. 

آرمان ملی:  در شرایطی که مذاکرات احیای برجام در آستانه 
نهایی شدن، با اختلاف میان ایران و ایالات متحده بر سر حضور سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی در لیست سیاه تروریسم وزارت خارجه 
آمریکا همچنان متوقف مانده، به نظر می رسد با انتشار گزارش هایی 
مبنی بر تصمیم نهایی دولت بایدن در زمینه خودداری از حذف 
سپاه از فهرست مذکور، جریان مذاکرات وارد مرحله جدیدی شده 
است. این در حالی است که طی هفته گذشته پولیتیکو به نقل از 
یک مقام ارشد غربی مدعی شده که جو بایدن تصمیم خود را برای 
حفظ سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در لیست سیاه تروریسم وزارت 
امورخارجه این کشور نهایی کرده است - تصمیمی که به وضوح 
تلاش های بین المللی برای بازگرداندن توافق هسته ای 2۰۱۵ ایران 
را پیچیده تر می کند. در آخرین دور مذاکرات احیای برجام، مقامات 
ایرانی تعهد دوباره خود به توافق هسته ای را منوط به خروج سپاه از 
لیست تحریم ها کرده بود. با این حال ایالات متحده اعلام کرده که 
این موضوعی غیرمرتبط با مساله هسته ای است و در صورتی حاضر 
به مذاکره در این زمینه است که ایران آماده گفت وگو در مورد مسائل 
فرابرجامی باشد. همین مساله است که باعث شده احیای برجام در 
هاله ای از ابهام قرار گیرد و قطعا ایران به خواسته آمریکایی ها تن 

نخواهد داد. 
 فشار مضاعف بر دولت بایدن

به نظر می رسد بایدن چنین تصمیمی را تحت فشارهای داخلی 
بالاخص از جانب کنگره آمریکا گرفته باشد. در هفته های اخیر 
انتقادها نسبت به بایدن در این زمینه به شدت افزایش یافته بود. 
ماه گذشته اکثریت سناتورهای آمریکایی از دو حزب از قطعنامه ای 
حمایت کردند که با لغو تحریم ها علیه سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
مخالفت و اعلام کرد که هرگونه توافق هسته ای با تهران باید با 
فعالیت های منطقه ای ایران نیز مقابله کند. قدر مسلم نوع رویکرد 

ایران به برجام مشخص است و اگر شروط سه گانه کشورمان پذیرفته و 
اجرایی شود می تواند به آینده برجام و احیای این توافق خوشبین بود؛ 
اما اگر قرار باشد که بایدن دولتش تحت تاثیر صهیونیست ها اقدامت 
غیر سازنده انجام دهند و وقت کشی کنند نمی توان انتظار رسیدن 
به فهم مشترکی میان طرف های مذاکره از توافق هسته ای رسید. هر 
چند که اروپایی ها در راه از سرگیری مذاکرات تلاش می کنند اما به 
نظر می رسد ابتدا باید طرف غربی از مواضع غیر سازنده ای که هر گونه 
توافقی را به بن بست می کشاند دست بردارد تا بتوان در فضای درست 

و سازنده مذاکرات را از سر گرفت. 
 چشم انداز مبهم توافق

در شرایطی که اختلاف میان ایران و آمریکا، چشم انداز احیای 
توافق را بیش از پیش تیره کرده، به نظر می رسد ناظران بین المللی 
و دیگر کشورهای عضو توافق هسته ای ضمن ابراز نارضایتی از 
وضعیت موجود، خواستار تعیین تکلیف در این زمینه شده اند. رافائل 
گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی روز چهارشنبه در 
همایش جهانی اقتصاد در داووس از یک وضعیت دشوار در مذاکرات 
آژانس با جمهوری اسلامی ایران خبر داد. به گفته گروسی، مذاکرات 
همه جانبه آژانس با ایران با توقف ها و موانع توأم بوده است و تا زمانی 
که آژانس پاسخی رضایت بخش در مورد منشأ ذرات اورانیوم از سوی 
ایران دریافت نکند، دشوار بتوان تصور کرد که احیای توافق 2۰۱۵ 
موسوم به برجام بتواند تحقق یابد. از سوی دیگر، استفانی القاق 
رئیس هیات انگلیس در مذاکرات وین بر اهمیت جمع بندی سریع تر 
گفت وگوها تاکید کرد و در توئیتر نوشت: »پیش نویس توافقی که 
مارس گذشته در وین حاصل شد اکنون می تواند امضا شود.« این 
دیپلمات ارشد انگلیسی ادعا کرد که این توافق، هنگامی که ایران 
به توسعه فناوری های هسته ای خود ادامه می دهد، »نمی تواند برای 
همیشه روی میز بماند.« در حالی که به نظر می رسد اختلاف جدی 

میان ایران و آمریکا بر سر مساله سپاه و مواضع اخیر بایدن در حال 
کوبیدن آخرین میخ ها بر تابوت برجام باشد، با این وجود همچنان 
این امکان وجود دارد که تلاش های دیپلماتیک و اتخاذ نرمش از دو 
طرف گره این مشکل را در لحظات آخر بگشاید.  در شرایطی که 
هفته گذشته امیر قطر و نماینده اتحادیه اروپا به قصد پیدا کردن 
یک راه حل میانه در این زمینه به ایران سفر کرده بودند، المانیتور 
در روزهای اخیر مدعی شده تهران به مورا پیشنهاد جدیدی را ارائه 
کرده است لارنس نورمن، خبرنگار وال استریت ژورنال هم این خبر 
را تایید کرده اما مدعی شده که این پیشنهاد هم قادر به شکست 
بن بست مذاکرات نخواهد شد. حال باید دید شرایط توافق هسته ای، 
احیای برجام و از سرگیری مذاکرات به کدام سمت و سو خواهد رفت. 

 بایدن راه بازگشت به برجام را می داند
وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه اجلاس داووس در خصوص 
مساله توافق هسته ای اظهار داشت:  من فکر می کنم آمریکایی ها 
خیلی خوب می دانند. اگر بخواهند به برجام بازگردند رئیس بایدن 
خیلی خوب می فهمد که برای بازگشت چه کار کند. به نظرم 
مهم ترین مساله این است که تحریم های اقتصادی ایران به نحو 
موثری برداشته شود، فشارهای حداکثری دوره ترامپ از میان 
برداشته شود. ما چیز زیادی نمی خواهیم. در واقع تمرکز کردن 
به موضوعات دیگر رفتار و واکنش درستی نیست. آمریکایی ها 
خوب می دانند واقعیت ها چیست و چه کار باید بکنند. حسین 
امیرعبداللهیان گفت: ما پنجره دیپلماسی را باز گذاشتیم، برای 
رسیدن به توافق خوب و پایدار مصمم هستیم و همواره ابتکارات 
طرف ایرانی کمک کرده فضای مذاکره و گفت وگو باز شود. وی 
همچنین در گفت وگویی در خصوص مذاکرات وین و اظهارات اخیر 
مقامات آمریکا و همچنین در پنل اختصاصی گفت وگو در داووس 
درباره طرح ادعایی موضوع fto به عنوان تنها موضوع باقی مانده 
اظهار کرد: آن چه باعث کندی در مذاکرات شده است، موضوعات 
چندی مانند اخذ تضمین های ضروری، اطمینان از مرتفع شدن 
اجزاء فشار حداکثری و همچنین اطمینان از انتفاع کامل اقتصادی 
ایران است که طرف آمریکایی پاسخ های لازم را معطل کرده است. لذا 
نباید آنچه باقی مانده است را به یک موضوع تقلیل داد.  رئیس دستگاه 
دیپلماسی بیان کرد: بازگشت آمریکا به برجام یعنی آنکه وضعیت 
اقتصاد ایران مطابق تعهدات برجامی طرف های مقابل، باید در فضای 
اقتصاد و تجارت جهانی طبیعی شده و چرخه انتفاع اقتصادی ایران 
کامل باشد. در مورد fto نیز، این رژیم اسرائیل بود که به صورت 
هدفمند این موضوع را بزرگنمایی کرد تا اصل گفت وگوها را به حاشیه 
ببرد. وزیر امورخارجه تاکید کرد: به صراحت اعلام می کنم آن چه 
راهنما و معیار قطعی ما برای یک توافق خوب است، نفع مردم ایران از 
مزایای کامل اقتصادی برجام است. آقای بایدن اگر حسن نیتی دارد 
باید آن را بر روی زمین نشان دهد. همه باید بدانند جمهوری اسلامی 
ایران دستاوردهای صلح آمیز هسته ای بزرگی را به دست آورده که 
در صورت توافق باید بخشی از آن را مطابق تعهداتش متوقف کند اما 
طرف آمریکا از جیب خودش چیزی نخواهد پرداخت بلکه نهایتا اگر 
به تعهداتش پایبند باشد، حقوق خود ما را بر می گرداند. در واقع آنچه 
را به صورت غیرقانونی از ملت ایران ستانده باید پس بدهد. وی عنوان 
کرد: ما برای یک توافق خوب و پایدار آمادگی داریم اگر آقای بایدن 
تصمیم سیاسی خودش را بگیرد و انتخاب کند تا بالاخره به تعهدات 

کامل آمریکا برگردد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: در شرایطی 
که نمی توان تحلیل درست از مشکلات کشور 
به ویژه گرانی ها داشت. در چنین شرایطی تنها 
موضوعی که به ذهنشان خطور می کند، متهم 
کردن رقیب سیاسی در گرانی هاست. نکته قابل 
تامل آنجاست که اصلاح طلبان رویکرد دیگری 
دارند و با آنکه می توانند به راحتی اصولگرایان را 
مقصر وضع موجود به نامند، از مولفه های دیگر 
مانند تحریم ها برای ذکر دلایل گرانی نام می برند. 
سال ۹۹ و در زمان استقرار دولت روحانی بود که 
رئیس دفتر رئیس جمهور طی اظهاراتی در یک 
برنامه تلویزیونی پیرامون علت گرانی ها، عامل 
روانی را از جمله علل افزایش تورم و قیمت کالاها 
دانسته و گفته است: »تبلیغات و جنگ روانی در 
این زمینه هم از خارج و هم از داخل وجود دارد 
و ناامیدی را نسبت به آینده تزریق می کنند. او 
می افزاید: این موضوع بر روی مردم، فروشندگان و 
تولیدکنندگان اثر می گذارد و مجموعه این ها هزینه 
تولید کالا و سود متعارف آن را افزایش می دهد. 
واعظی همچنین تحریم ها را از علل دیگر افزایش 
تورم و قیمت کالاها برشمرد و افزود: تحریم ها و 
مشکلات ناشی از جابه جایی پول موجب شده 
است واردات کالاها از جمله قطعات و مواد اولیه، 
گران تر از معمول انجام شود. او گفته است: در 
جلسات اقتصادی، زمان زیادی را برای کنترل 
شرایط سخت کنونی صرف می کنیم تا قیمت ها 
از اینکه هست بیشتر نشود و در جهت کاهش 
قیمت ها تلاش می کنیم.« رسانه های دلواپس 
در آن مقطع از تیتر »نقش واعظی در گرانی های 
بازار« استفاده کردند و نوشتند: »علت اصلی بروز 
گرانی های اخیر که از هیچ قاعده دلاری، تورمی 
و بازاری پیروی نمی کنند؛ عدم نظارت دولت بر 
قیمت ها و بی اعتقادی ستاد اعتدال در این زمینه 
است نه تحریم و جنگ روانی!« اما اکنون که دیگر 
دولت روحانی و واعظی نیستند، چه توجیهی 
برای گرانی ها و مشکلات اقتصادی دارند جز 
مقصر قلمداد کردن اصلاح طلبانی که هیچ یک از 

کرسی های قدرت در اختیارشان نیست. 

 پیام همراهی اصلاح طلبان 
بی تردید نمی توان دولت رئیسی را مقصر اصلی 
مشکلات اقتصادی وگرانی ها در کشور دانست چرا 
که وضعیت موجود حاصل اشکالاتی است که سال ها 
وجود داشت و اصلاح نشده بود. به عنوان نمونه 
داریوش قنبری فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
»چیزی که هم در دولت آقای روحانی با آن مواجه 
شدیم و هم امروز در دولت آقای رئیسی با آن مواجه 
هستیم، این است که تغییر اقتصادی بدون گشایش 
در وضعیت تحریم ها آن طور که مورد انتظار مردم 
است رخ نخواهد داد.« اصلاح طلبانی مانند عارف در 
روزهای اخیر به وضوح اعلام کردند که حاضر به ارائه 
راهکارهایی به دولت هستند اما ظاهرا مرغ دلواپسان 
یک پا دارد چنانکه دیروز نوشتند: »دو سال پایانی 
دولت حسن روحانی گرانی ها روز به روز افزایش 
یافت و این مساله نارضایتی های اجتماعی را در پی 
داشت. کار به جایی رسید که جامعه از اصلاح طلبان 
فاصله گرفت و اصلاح طلبان عملا انتخابات مجلس، 
ریاست جمهوری و شورای شهر را پیش از آغاز رقابت 
واگذار کردند. به عبارت ساده، موج گرانی ها بر 
آرایش فضای سیاسی کشور تأثیر گذاشت و آن را به 

نفع اصولگراها تغییر داد.«
 اصلاح طلبان مقصرند!

از  یکی  سبحانی نیا  حسین  حجت الاسلام 
اصولگرایان مدعی نقش اصلاح طلبان در مشکلات 
اقتصادی است. این فعال سیاسی درباره تأثیر 
گرانی ها بر آرایش فضای سیاسی کشور گفت: در 
کوتاه مدت نمی توان پیش بینی درباره این مساله 
داشت. البته آقای رئیسی و صاحبنظران اقتصادی 
تأیید کردند که این مدل پرداخت یارانه به نفع 
مستضعفین و جامعه هدف نبوده و باید تغییری 
در آن انجام شود. وی با اشاره به اصلاح توزیع یارانه 
در کشور افزود: دولت وارد این پروسه شد و طبیعی 
است که در کوتاه مدت یکسری افزایش در قیمت 
محصولات و کالاهای بخش های مختلف داشته 
باشیم که قطعا فشارهایی را بر زندگی مردم تحمیل 
می کند. البته یارانه های جدید می تواند بخشی از 
این عوارض را کم کند ولی این بهانه برای کوبیدن 

دولت فراهم است که گرانی ها روز به روز اضافه 
می شود. این فعال سیاسی اصولگرا با اشاره 

به تلاش جریان اصلاحات برای بهره گیری 
سیاسی از وضعیت گرانی ها به نفع خود، 
یادآور شد: اگر دولت بتواند در یک زمان 
مناسب تغییرات اقتصادی مدنظرش را 
ایجاد کند و اقشار هدف بدانند این کار به 

نفع آنها خواهد بود، به نظر نمی آید 
در نهایت این برنامه اقتصادی 

آرایش  بر  تأثیری  دولت 
کشور  سیاسی  فضای 

بگذارد و جریان رقیب 
به هدفش برسد. وی 

افزود: اگر دولت بتواند مسائل را به سمت درست 
هدایت کند، به طوری که گرانی ها کنترل و نظارت 
شود و در عین حال اطلاع رسانی و توجیه لازم هم 
برای مردم و اقشار آسیب پذیر جامعه صورت بگیرد، 
تغییری در معادلات سیاسی آینده ایجاد نخواهد 
شد. مگر آنکه دولت نتواند این کارها را انجام دهد 
و مدیریت اوضاع در کنترل گرانی ها از دستش در 
برود. سبحانی نیا درباره ماهیگیری اصلاح طلبان از 
گرانی ها گفت: در کوتاه مدت این اتفاق 
نمی افتد، آنها نهایتا می توانند یکسری 
کارها و مانورهای رسانه ای انجام 
دهند ولی معادلات آینده بستگی 
به عملکرد و آثار اقدامات دولت بر 
جامعه دارد. هر چقدر دولت بتواند به 
انتظارات جامعه هدف پاسخ دهد و 
یارانه پرداختی به دست افراد 
ذیحق برسد، قطعا بهتر 
از همراهی  می تواند 
اجتماعی برخوردار 

شود. 

پیشنهاد همفکری اصلاح طلبان را برعکس منتشر می کنند

رونق بازار ماهیگیران از گرانی!
   سبحانی: اصلاح طلبان نمی توانند از گرانی ها ماهیگیری کنند

انتقاد چین از اظهارات اخیر رابرت مالی
  از اشتباه های درباره ایران 

دست بردارید
آرمان ملی: سخنگوی وزارت امورخارجه چین با انتقاد 
از اظهارات نماینده ویژه وزارت خارجه آمریکا در امور ایران 
گفت آمریکا اشتباه های خود را تکرار نکند. وانگ ون بین، 
سخنگوی وزارت امورخارجه چین در واکنش به اظهارات 
رابرت مالی نماینده ویژه وزارت خارجه آمریکا در امور ایران 
گفت : »جای تعجب است که طرف آمریکایی به رغم اذعان 
به شکست سیاست فشار حداکثری علیه ایران، همچنان 
اشتباه های خود را تکرار می کند و به تشدید تحریم ها علیه 
ایران ادامه می دهد.« وی در ادامه خاطرنشان کرد این امر 
نه تنها کمکی به خروج از بن بست مذاکرات هسته ای ایران 
نمی کند، بلکه روند مذاکرات را تضعیف کرده و اعتبار آمریکا 
را بیش از پیش مخدوش خواهد کرد. رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران روز چهارشنبه به وقت محلی در 
نشست استماع کمیته روابط خارجی سنای آمریکا با تکرار 
ادعاهای واشنگتن ادامه داد: ما و همه شرکای اروپایی خود 
متقاعد شده ایم که می توانیم در ازای برداشتن گام های مهم 
ایران برای عقب نشینی و محدود کردن برنامه هسته ای خود، 
تخفیف محدودی از تحریم ها ارائه کنیم و همچنان از مخزن 
وسیع تحریم های باقی مانده و ابزارهای دیگری که در اختیار 
ما قرار دارد، برای تحت فشار قرار دادن و هدف قرار دادن سایر 
فعالیت های خطرناک این کشور استفاده کنیم. دولت بایدن 
که مدعی رویکرد دیپلماسی در قبال ایران و نیز تلاش برای 
بازگشت به برجام بوده، تاکنون گامی در جهت نشان دادن 
حسن نیت خود برنداشته است. قریب به اتفاق کشورهای 
مشارکت کننده در گفت وگوها، خواهان جمع بندی سریع تر 
مذاکرات هستند اما دستیابی به توافق نهایی در انتظار 
تصمیمات سیاسی آمریکا در خصوص چند موضوع باقی مانده 
مهم و کلیدی است. ایران می گوید: توافق خوب و قابل اتکا 
در دسترس است اگر آمریکا تصمیم سیاسی خود را گرفته 
و به تعهداتش پایبند باشد. گفتنی است ۴ خرداد نماینده 
ارشد آمریکا در امور ایران در اظهارات خود به سنای آمریکا 
گفت: تلاش ها برای احیای توافق 2۰۱۵ به مشکل برخورد 
کرده است اما پیشنهاد کاهش »محدود« تحریم ها به تهران 
همچنان می تواند این توافق را نجات دهد و زمینه را برای یک 
توافق گسترده تر فراهم کند. رابرت مالی در نشست استماع 
کمیته روابط خارجی سنای آمریکا با اذعان به شکست 
سیاست فشار حداکثری علیه ایران گفت که بهترین مسیر 
در ارتباط با برنامه هسته ای ایران بازگشت به برجام است. وی 
در عین حال با تکرار ادعاهای واشنگتن درباره پیشرفت های 
برنامه هسته ای صلح آمیز ایران و هراس از این پیشرفت ها 
گفت که بازگشت به برجام کمک می کند تا فعالیت هسته ای 
ایران که پس از تصمیم دونالد ترامپ، رئیس جمهوری قبلی 
آمریکا در سال 2۰۱۸ برای خروج از آن شتاب گرفت، محدود 
شود. نماینده ویژه آمریکا در امور ایران بدون اشاره به زیاده 
خواهی های کشورش در مذاکرات وین افزود: پس از گذشت 
بیش از یک سال از گفت وگوهای در وین که به نظر می رسد 
شتاب خود را از دست داده، زمان رو به اتمام است. ما توافقی 
با ایران نداریم و چشم انداز دستیابی به آن در بهترین حالت، 

ضعیف است. 

نکتـــــه
 معرفی عاملان سانحه متروپل 

از تریبون مجلس
سانحه فرو ریختن متروپل در آبادان همه مردم کشور 
را داغدار کرد و نهادهای مختلف سعی کردند به ایفای 
مسئولیت خود برای آرام شدن فضا و شناسایی متخلفان 
بپردازند. رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: با ورود 
تجهیزات جدید به آبادان، کار آواربرداری سرعت خواهد 
گرفت ضمن اینکه گزارش نحوه امدادرسانی دستگاه ها 
در خصوص سانحه متروپل در صحن مجلس قرائت شده 
و اشخاص و دستگاه های متخلف به دستگاه قضائی معرفی 
می شوند. محمدرضا رضایی کوچی با بیان اینکه برای تسریع 
نحوه امدادرسانی به مصدومان و آزادسازی افراد محبوس 
شده در این ساختمان، جلسه مدیریت بحران با حضور وزیر 
کشور تشکیل شد، گفت: وزیر کشور در این مدت به طور 
مستمر با حضور مسئولان دستگاه های مربوطه اعم از 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، نیروی انتظامی و مسئولان 
استانداری استان خوزستان در این منطقه حضور داشتند و 
در نشست تصمیمات مطلوبی اتخاذ شد تا هر چه سریع تر 
بتوانیم افراد زنده محبوس شده و یا اجساد باقی مانده در 
زیر آوار را خارج کرده و این ساختمان به سرعت تعیین 

تکلیف شود. 

»آرمان ملی« تحولات پیرامون توافق هسته ای را بررسی می کند

احیای برجام در هاله ای از ابهام
   حسین امیرعبداللهیان: ما برای یک توافق خوب و پایدار آمادگی داریم


